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ادامه از صفحه اول

اولین کرسی یونسکو  در علوم زمین
برابر شیوه نامه ثبت درخواست جهت اخذ کرسی در 
سازمان آموزشی، علمی و فرهنگی سازمان ملل متحد، 
Persian Carpet: Coastal Geo- Hazard Anal- طرح
 (ysis: (Persian Gulf, Oman Sea and Caspian Sea
از سوی پژوهشکده علوم زمین به عنوان بازوی آکادمیک 
سازمان زمین شناسی و بنا بر موافقت و اعلام پشتیبانی 
فراگیر مالی و عملیاتی از عالی ترین سطح وزارت صمت 
تا رؤسای محترم وقت سازمان زمین شناسی و اکتشافات 
معدنی کشور و پژوهشکده علوم زمین در آبان ۱۳۹۷ به 
همت همکاران در مدیریت روابط بین الملل سازمان به 
کمیسیون ملی یونسکو در ایران تقدیم شد. اگرچه فرایند 
ارزیابی و تصویب کرســی های یونسکو همیشه زمان بر 
بــوده و پیچیدگی های فنی ویژه در ســطح بین المللی 
دارد، ولی در این مــورد خاص هم زمانی با جهان گیری 
ویــروس کووید۱۹ از یک ســو و قرارگیری در بازه زمانی 
جابه جایی های مدیریتی کشــور از دیگر ســو خود مزید 
بر علت شــد، به گونه ای که فرایند ثبت درخواســت تا 
زمان تصویب دو ســال و از تصویب تــا ابلاغ نهایی آن 
از سوی کمیسیون ملی یونســکو در ایران در ۱۷ آذرماه 
۱۴۰۰ در نامه شــماره ۱۷/۲۱۹۴ یک ســال دیگر به درازا 
کشید. با توجه به پیشینه بین المللی و ماهیت پژوهشی 
فعالیت های سازمان زمین شناسی و اکتشافات معدنی 
کشــور و وجود بستر یگانه آموزشی-پژوهشی همچون 
پژوهشکده علوم زمین در ساختار آن اخذ کرسی یونسکو 
به عنــوان یک افتخار ملی در عرصه جهانی نشــان از 
توانایی و جایگاه والای علمی پژوهشــکده و ســازمان 
زمین شناســی در کشور دارد. پژوهشکده علوم زمین که 
طی مجوز شماره ۳۱۵ مورخ ۱۳۷۲/۱۲/۲۱ شورای عالی 
گسترش در سال ۱۳۷۳ تأسیس شد تا سال ۹۶-۹۷ طی 
۲۳ دوره موفــق بــه پذیرش بیش از ۴۰۰ دانشــجو در 
مقطع کارشناسی ارشد و دکتری از میان پذیرفته شدگان 
کنکور سراســری یا از میان دانشجویان ایرانی مشغول 
به تحصیل در اروپا و متقاضی ادامه تحصیل در داخل 
بوده است.  افزون بر فعالیت های آموزشی، پژوهشکده 
علوم زمین انجام پروژه های ملی و بین المللی کاربردی 
از قبیل پروژه هایی در پیوند با زمین شناسی زمین لرزه ها، 
پهنه بندی خطر لرزه ای کشــور، مطالعات زمین شناسی 
و برآورد خطر لرزه ای نیروگاه های هســته ای بوشــهر، 
آسیب شناســی و ارائه راهکار نجــات دریاچه ارومیه، 
ارزیابی و کاهش خطرات ســیلاب با بهره گیری از علوم 
زمیــن و مطالعات آب و هوای دیرینه و زمین شناســی 
زیست محیطی، طراحی و تهیه شیوه نامه عملیاتی، تهیه 
نقشه های یکپارچه سرورپایه موسوم به نقشه های نسل 
دوم را به همــراه عضویت فعال اعضای هیئت علمی 
در انجمن هــای علمی، کمیته هــا و کارگروه های ملی 
و بین المللــی مانند کمیته ملی علوم زمین یونســکو، 
فرهنگســتان علــوم، آیین نامــه ۲۸۰۰، زمین لغزش و 
زلزله، کارگــروه دریاچــه ارومیه، ســیلاب و گردوغبار 
در کارنامــه دارد. با این همه، بی تردید درک درســت از 
این رویداد ارزشــمند در اخذ کرســی جهانی یونسکو با 
توجه به توانایی های بین المللی و ســاختاری کرسی ها 
و دانشــگاه های همزاد در بازسازی ساختاری، توسعه، 
نوگرایی و به روز آمدی می تواند نقطه عطفی در هدایت 
علمی و دمیدن روح امید در کالبد جامعه زمین شناسی 
کشور به شمار آید. UNITWIN کلمه  اختصاری است 
برای «برنامه شبکه سازی و همزادسازی دانشگاهی» 
University Twining and Network-) یونســکو 
ing Scheme). این برنامه در ســال ۱۹۹۲ و در راستای 
قطع نامه ای مصوب بیست و ششمین نشست کنفرانس 
عمومی ایجاد شد. موضوع برنامه کرسی های یونسکو 
و دانشگاه های همزاد به تأسیس کرسی های یونسکو 
و ایجاد شــبکه های همزاد در مؤسســه های آموزش 
عالی مربوط اســت. این برنامه یونسکو مهم ترین ابزار 
سازمان برای ظرفیت ســازی در مؤسسه های آموزش 
عالی و پژوهشــی است و یونسکو این ظرفیت سازی را 
از طریق تبادل دانش و به اشتراک گذاشــتن آن در سایه 
انســجام و اتحاد بین المللی انجــام می دهد. بنابراین 
راهبرد ســازمان برای توســعه مؤسســه های علمی، 
ترویج همکاری های جنوب- شــمال، جنوب- جنوب 
و همکاری های مثلثی اســت. مؤسسه هایی که به این 
طریق توانمند شــده اند، در مشــارکت با سازمان های 
غیردولتــی، بنیادها و ســازمان های بخش خصوصی 
و دولتــی فعالیــت  کــرده و نقش مهمــی در ترویج 
آموزش عالی ایفا می کنند. برنامه کرسی های یونسکو/ 
دانشــگاه های همــزاد راه را برای مشــارکت جامعه 
آموزش عالی و جامعه پژوهشی با یونسکو در اجرای 
برنامه های ســازمان و تحقق اهداف توســعه هزاره 
هموار می کند. امروزه با توجه به گستردگی و گوناگونی 
حوزه کارکرد و مشــکلات و مســائل پیش روی انسان 
در ســده ۲۱، نقش این ســازمان در آموزش، توسعه 
زیرســاخت ها و همین طور طراحی، بهینه ســازی و 
همکاری جامــع بین المللی در تمامــی حوزه های 
دانش فنی، تجربی و علوم انسانی، قابل توجه است. 
ازجمله در مواردی نظیر مخاطرات طبیعی، محیط 
زیست، تغییرات آب و هوا، انرژی های نو و تجدیدپذیر 
یا مواردی مانند آب آشــامیدنی، بهداشت عمومی و 
بیماری های همه گیر با تولید و توســعه مهارت های 
آموزشی و فنی دانش بنیان فراهم آورنده چشم انداز 
روشن از مدیریت راهبردی همســاز با انتقال دانش 
و فنــاوری به کشــورهای در حال توســعه اســت. 
همچنین با ایجاد ساختار در جوامع و کشورهای کمتر 
توسعه یافته نقشــی کلیدی و راهگشا دارد. حمایت 
مالــی یونســکو از برنامه های گوناگون آموزشــی و 
پژوهشی و پروژه ها، هرچند اندک، با انسجام و تعهد 
به برنامه، پژوهش را در یک وابســتگی منطقه ای و 

بین المللی ضمانت می کند.
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 اقتصاد ملی 
و پدیده تکثر زیان بار

دقیقا بــه همین دلیــل، اتفاقی به صــورت ادغام 
عمــودی یا افقــی در صحنه تولید و تجارت را شــاهد 
نیســتیم. فرشــاد مؤمنی اخیرا در یک سخنرانی به این 
واقعیت تلخ اقتصادمان اشــاره کرده  است که چگونه 
اینک شــاهد حضور و فعالیت تعــداد انبوه واحدهای 
خودروســاز هســتیم یا تعداد بنگاه هــای تولیدکننده 
موتورســیکلت چطــور و بــدون هیچ  گونــه توجیهی، 
سه رقمی شــده  اند. تعداد انبوه واحدهای فولادسازی 
در مناطقــی با کمترین دسترســی بــه آب و همچنین 
تعــداد انبوه واحدهــای تولیدکننده ســیمان نیز از این 
قاعده تبعیــت می کنند. ظهور و حضور ایــن تعداد از 
واحدهــای صنعتی و تولیدی را نباید نشــان توفندگی 
و پویایی اقتصاد ملی تلقی کرد؛ زیرا رقابتی ســازنده و 
تحول آفرین در بین این مجموعه ها شاهد نیستیم. عامل 
محرک این تنوع و تکثر، در اصل وجود مناســبات رانتی 
در اقتصاد کشــور و فراهم بودن امکان استفاده از رانت 
است. در چنین فضایی، در اختیار داشتن یک مجوز تولید 
و عنــوان واحد تولیدی به دارنده ایــن امکان و امتیاز را 
می دهــد که از برخی مزیت ها اســتفاده کنــد و بدون 
درگیر شــدن در رقابتی نفس گیر اما سازنده، خلق ثروت 
کنــد. در چنین موقعیتی، اگر یک بنگاه اقتصادی موفق 
به گســترش فعالیت خود و حذف رقبایش می شــود، 
اصــلا متأثر از قدرت خلاقیت، ذخیــره دانایی و فناوری 
و توان مدیریتی مدیران بنگاه نیست، بلکه فقط و فقط 
ریشــه در قدرت لابی گری و تــوان برقرار کردن رابطه با 
سرچشمه اصلی رانت دارد. اکنون که با نگاهی نقادانه 
به گذشــته، کارنامه اقتصاد ملی را در چنین حوزه هایی 
بررســی می کنیم، بیشتر و بیشــتر به ابعاد خسارتی که 
نبود یک نظام تصمیم گیری و تصمیم ســازی کارآمد در 
میدان سیاست گذاری برای تولید ملی به کشور تحمیل 
کرده  اســت، پی می بریم. متولیان امر در این حوزه مهم 
  باید به جای تشــویق متقاضیان مجوزهای متعدد، آنان 
را تشویق می کردند که ســرمایه اندک خود را از طریق 
سازوکارهای بازار سرمایه در اختیار واحدهای صنعتی 
موجود بگذارند و در قالب مشــارکت بــا این واحدها، 
موجبــات رونــق و شــکوفایی اقتصاد ملــی را فراهم 
بیاورند. اما نفوذ مقامات محلی که طالب پررنگ شدن 
کارنامــه «خدمات» خود به منطقه تحت مدیریتشــان 
بودند و امکان استفاده از تابلو و عنوان «واحد تولیدی» 
برای برخی برخورداری ها موجب شــد کسی متعرض 
شــکل گیری این جریان نادرســت و هزینه ســاز نشود. 
گســترش چشــمگیر شــبکه بانک هــای خصوصی و 
شــکل گیری مؤسســات مالی و اعتباری، اعم از مجاز و 
غیرمجاز نیز علاوه  بر اینکه در چند دهه گذشته مناسبات 
نادرســت اقتصادی و رونق تجارتی مخرب را با عنوان 
«تجارت پول» به نمایش گذاشت، به نوعی نشان دهنده 
همین تمایل ســیری ناپذیر به تملــک تابلوها و عناوین 
بنگاه هــای اقتصــادی و برخــورداری از مزایای جانبی 
آن اســت. تکثر زیان بار با هدف اســتفاده از «عنوان» و 
بی اعتنایی به اصل جهانشــمول صرفه های ناشــی از 
مقیاس وسیع در بسیاری از حوزه های زندگی امروزمان 
و حتــی فراتــر از میــدان اقتصاد و تولید نیز مشــاهده 
می شــود. در نگاهی عمیق تر درمی یابیــم که مثلا در 
حوزه فرهنگ مکتوب، تعداد مجوزهای صادرشده برای 
مؤسسات نشر کتاب چند برابر تعداد کتاب فروشی های 
کشــور اســت؛ در حالی کــه این نســبت منطقــا باید 
برعکس باشــد. همچنین تعداد مؤسســات فعال در 
حوزه آمــوزش عالی به طــرزی باورنکردنی به چنان 
رقمی رســیده که در ســطح جهانی حرف های زیادی 
برای گفتن دارد! به گونه ای که مثلا شــهری کوچک که 
بیمارستان محقرش پزشک مقیم ندارد، پذیرای شش 
واحد مؤسسه آموزش عالی است! یا تعداد مؤسساتی 
که با عنــوان خبرگزاری در کشــورمان مجوز فعالیت 
گرفته اند، ۱۰ برابر از کشور آمریکا بیشتر است! حتی در 
نگاهی فراتر، تعدد احزاب و انجمن های سیاسی دارای 
مجوز که به راحتی ســه رقمی شده  است نیز در همین 
راســتا قابلیت مطالعه و تحلیل دارد. امروزه بسیاری 
از کارشناســان حوزه محیط زیســت، اظهارنظر رئیس 
دولت نهم دربــاره چاه های عمیق و صدور اجازه حفر 
چاه های عمیق و برداشــت بی رویــه از منابع آب های 
زیرزمینی را یک خطای بزرگ و اقدامی غیرمســئولانه 
تلقی می کنند؛ زیرا محیط زیست کشورمان را از طریق 
تشدید معضل چاه های غیرمجاز با خطری بزرگ روبه رو 
کرده اســت. اما باید گفت این برخورد غیرکارشناسانه 
فقــط یک نمونــه بــارز و به اصطلاح رسانه ای شــده 
از یــک رویکــرد نادرســت در میدان سیاســت گذاری

و مدیریت است. 
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شرق: آخر هفته گذشته، محمد مخبر، معاون اول 
رئیس جمهــور در گردهمایــی ســفرا و رؤســای 
نمایندگی های ایران در کشــور های همســایه در 
جلســه اي، روند دورزدن موانع تحریمی در فرایند 
تولید واکســن کرونا را اعلام کــرد اما در حالی که 
خود او در همان نشســت به اینکه نباید این حرف 
را مــی زده اعتراف کرد، وزارت خارجه بیانیه ای در 

این رابطه صادر کرد.
 مخبر: تجهیزات را به اسم اسباب شخصی سفیر 

آوردیم
مخبــر در ســخنانش در این نشســت درباره 
چالش هــای روند تولید واکســن در ایــران گفت: 
«تجهیزاتی که برای ســاخت واکسن می خواستیم 
بیاوریــم  -که الان هــم کمی از ایــن گرفتاری ها 
مانــده - در یکــی از انتقــال پول هایــی که داده 
شــد به یکی از کشــورها، ردی از اینکــه این برای 
تجهیزات واکســن است دیده شــد. ما نتوانستیم 
ایــن تجهیزات را بیاوریم. بعدی اش را هم ســفیر 
عزیزمان به عنوان اسباب خانه اش به کشور آورد». 
مخبر البته خود بلافاصله اضافه کرد: «حالا شاید 
اینها را گفتن هم صحیح نباشــد. حالا دیگر از این 
زبانم رفت و گفتــم». معاون اول رئیس جمهور با 
این عبارت نشــان داد که خودش هم متوجه شده 

است اذعان به چنین مسئله ای اشتباه بوده است. 
به شــکلی قابل پیش بینی اظهارات مخبر واکنش 

وزارت خارجه را در پی داشت.

 وزارت خارجه: تقصیر خبرنگاران بود
روابط عمومی وزارت امور خارجه، در بیانیه ای 
به واکنش ها به صحبت های مخبر واکنش نشان 

داد: «ویدئوی چندثانیه ای که از اظهارات راهبردی 
و راهگشــای نزدیک به یک ســاعته معــاون اول 
محتــرم رئیس جمهور منتشــر شــده، به صورت 
ناقص و بدون توجه به مقدمه و مؤخره بیان  شده 

از طرف ایشان بازنشر گردیده است». 
ضمن اینکه مباحث مطرح شده در این نشست 
و نیز برخی جلســات دیگر کــه در روزهای قبلی 
همایش سفرا مطرح شــده بود، به دلیل اهمیت 
موضوعات، کاملا جنبه داخلی و عملیاتی داشته 
و بنایی به انتشــار عمومی و رسانه ای شــدن آنها 
نبوده که متأســفانه در این زمینــه دقت نظر لازم 
توســط یکــی از خبرگزاری  ها صــورت نگرفته و 

بخش هایی تقطیع شده از آن انتشار یافته است».
 این بیانیه با تمجید از اقدامات دولت سیزدهم 

پایان می یابد.
 این توضیحات البته مشــکل و دردسری را که 
صحبت های مخبر بــرای ایران ایجاد خواهد کرد، 
رفع نمی کند و بیشــتر به نظر تلاشــی برای انکار 
اشــتباه می آید. وزارت خارجــه در حالی از تقطیع 
صحبت هــای مخبــر صحبت کرده اســت که در 
همان قطعــه صحبت های معــاون اول او خود 
اذعــان می کند کــه این حرف نباید زده می شــده 

است. 

شرق: مذاکره با متنی تازه ادامه می یابد. ایسنا به نقل 
از منابــع نزدیک به مذاکرات گــزارش داد ایران و ۴+۱ 
به پیش نویس جدیدی دســت یافتنــد که در صورت 
نهایی شدن، مبنای رایزنی های آتی قرار خواهد گرفت. 
گفت وگوها پس از وقفه ای حدود ۱۰ روزه از سر گرفته 
خواهد شــد. طبق این گزارش، خواســته هایی که تیم 
جدید مذاکره کننده ایران در دور هفتم مطرح کرده اند، 
در متــن جدید در نظر گرفته شــده اســت. لارا روزن، 
خبرنگار سیاســت بین الملل در همین زمینه با اشــاره 
به اینکه از هفته گذشته تا دیروز پیشرفت در مذاکرات 
حاصل شــده اســت، به نقل از یک دیپلمات «غربی» 
نوشت: «درکی وجود دارد که براساس آن حالا می توان 
کار واقعی را شروع کرد». هفته گذشته، لارنس نورمن، 
خبرنگار وال اســتریت  ژورنال به نقل از یک «دیپلمات 
ارشــد اروپایی» نوشته بود: «تا امروز نتوانسته ایم وارد 
هیچ گونه مذاکرات واقعی بشــویم». ایــن گزارش ها 
درباره پیشرفت در مذاکرات در حالی می رسد که هفته 
گذشته چالش طولانی و مهم مجتمع تسای کرج بین 
ایــران و آژانس ســرانجام به نتیجه رســید. مدیر کل 
آژانــس بین المللی انرژی اتمی نیز در همین زمینه در 

نشستی خبری توضیحات مفصلی به خبرنگاران داد.
برای  اضافی  راه هــای  کــرد   قبول  ایران  گروســی:    

نظارت داشته باشیم
رافائل گروســی، مدیرکل آژانس بین المللی انرژی 
اتمــی، روز جمعه در نشســتی خبری با نشــان دادن 
دوربین هایــی کــه آژانــس در سرتاســر دنیــا از آنها 
اســتفاده می کنــد، گفت: «مــا باید ایــن دوربین ها را 
تعویض می کردیم. این نمونه دوربین هایی اســت که 
آسیب دیده بودند. این دوربین ها مهر و موم می شوند 
و نمی شــود آنهــا را دســتکاری کرد». گروســی بیان 
کــرد: «نصب دوربین ها و دیگــر روش های نظارتی در 
ســفر ماه فوریه ام به دســت آمد. ایران قبول کرد که 
راه هــای اضافی – به جز آنهایی که در توافق پادمانی 
آمده اســت - برای نظارت و راســتی آزمایی در برخی 
نواحی داشته باشیم. ما مذاکره کرده بودیم تا بتوانیم 
اطلاعــات را در حافظه دوربین های مان ذخیره کنیم و 
برای نشان دادن حســن نیت جهت شکل گیری توافق 
قبول کردیم تا این اطلاعــات در ایران بمانند؛ اما مهر 
و موم ما بر روی آن باشــد؛ این به آن معناست که این 
اطلاعات از آن ماست؛ اما ما نمی توانیم آنها را ببینیم. 
در حالت ایدئال در یک بازه زمانی که برجام احیا شود، 

آن وقت این مهر و موم باز می شود».
  توافــق حاصل شــود، اطلاعات به مــا تحویل داده 

می شود
مدیــرکل آژانــس بین المللــی انــرژی اتمــی در 
پاسخ به پرســش خبرنگاری درباره ممانعت ایران از 
به اشــتراک گذاری تصاویر دوربین های نظارتی در ایران 
گفت: «درســت لحظــه ای که توافقی حاصل شــود، 
این تصاویر با ما به اشــتراک 
از  گذاشته خواهند شد. یکی 
توافق  که  اســت  این  ایده ها 
زمانــی حاصل می شــود که 
تحریم ها برداشــته شــوند». 
ایــن مقام ارشــد بین المللی 
در پاسخ به سؤال خبرنگاری 
که دربــاره نگرانی ها از عدم 
درون  اطلاعات  به  دسترسی 
تداوم  و  حافظــه  کارت های 
به اطلاعــات در  دسترســی 
ســه ماه گذشــته می پرسید، 
گفت: «مــن درخصوص این 
مسائل بسیار نگرانم و این را 
در تک تــک گزارش هایم ذکر 
کرده ام؛ به همین دلیل از زمان 
بازدیدم از ایران در ســپتامبر 
درخصــوص  کــه  گذشــته 

تعویض تجهیــزات – به جز در تأسیســات کرج – به 
توافــق رســیدیم، نگرانــی ام را درباره ازدســت رفتن 
اطلاعات ضروری ابراز کــرده ام. این نگرانی همچنان 
وجود دارد؛ اما یکی از راه هــای کم کردن این نگرانی، 
بازگرداندن دوربین هاســت و ما در حال انجام این کار 

هستیم».
  شکاف اطلاعاتی در این فاصله نگران کننده است

نگرانی هــا  از  دیگــری  «بخــش  داد:  ادامــه  او 
مخصوص به شــکاف اطلاعاتی اســت کــه از زمان 
از کار افتــادن دوربین ها تاکنون به  وجود آمده اســت. 
همان طور کــه گفته ام، مــا راه هــای مختلفی برای 
تطبیق دادن حقایق در دسترس با آنچه ایران به زودی 
به ما خواهد گفت، داریم. ما بازمی گردیم و فعالیت ها 
را رصــد می کنیــم. مــا ایــن تأسیســات را به خوبی 
می شناســیم و می دانیم چه تجهیزاتی در آنجا وجود 
دارد؛ پس می توانیم بفهمیم که در شــرایط عادی در 
این خط تولیــد چه مقدار مواد به دســت می آید. ما 
می فهمیم که تا چه میزان تجهیزات نصب شده است 
و می دانیم کــه آنها چه ارقامی را در این زمینه اعلام 
کرده انــد. متخصصانــی که در آژانــس کار می کنند، 
اطلاعــات را دریافت می کنند، تکه هــای پازل را کنار 
هم می گذارند و ارزیابی شــان را منتشر خواهند کرد». 
گروسی تصریح کرد: «این مســئله غیرممکن نیست. 
این کار سخت تر است؛ چراکه اطلاعاتی از دست رفته 
و آنها بازیابی نمی شــوند؛ اما رویکردها و روش های 
مختلفی برای کنارهم گذاشتن داستان داریم که برخی 
از این روش ها شامل استفاده از تصاویر، مدل سازی و 

تحلیل می شود».
  بررسی دوربین ها پیش از نصب، حق قانونی ایران 

است
مدیرکل آژانس اتمی در پاســخ به ســؤال دیگری 
درباره بازرســی سیســتم قضائــی و امنیتــی ایران از 
تجهیــزات آژانس اتمی بیان کرد: «طبق توافق شــما 
می دانیــد که قرار اســت بــه آنها اجازه بررســی این 
دوربین ها را بدهیم. این مســئله جدیدی نیست و قبلا 
نیز اتفاق افتاده اســت. وقتی قرار اســت از کشــوری 
بازرســی داشــته باشــیم و تجهیزات نصب کنیم، این 
حق قانونی آنهاســت که آنچه را می خواهیم در آنجا 
نصب کنیم، بررســی کنند. این کاملا عادی است و این 
اتفاق قرار اســت بیفتد. آنها نمی توانند بدون اجازه ما 
به این تجهیزات دســت بزنند؛ پس این پروســه کاملا 
آداب ورســوم دارد. بازرســان ما در آنجا خواهند بود 
و ناظران ایرانی درخواســت بازرســی از وسیله ای را 
مطرح می کنند. همه چیز به این بســتگی دارد که آنها 
بخواهند چه چیزی را ببینند. ما در این زمینه مشکلی 
نداشته و نداریم و چیز خارج از عرفی وجود ندارد». او 
ادامه داد: «به آنها اجازه بررسی تجهیزات را خواهیم 
داد تا اطمینان حاصل کنند که چیزی درون آنها نیست 

و خللی در سیستم امنیتی شان وارد نمی شود».

  درباره کارت های گم شده به توافقی نرسیدیم
مدیــرکل آژانس بین المللی انرژی اتمی در بخش 
دیگــری از کنفرانس خبــری خود تأکید کــرد که به 
توافقــی با ایران دربــاره کارت حافظه های گم شــده 
نرســیده اســت. او در پاســخ به اینکه آیــا توجیهی 
درخصــوص ناپدیدشــدن این کارت هــای حافظه در 
پــی حملــه خرابکارنه وجــود دارد، بیان کــرد: «ما 
شــبهه های مان را داریم و به همین خاطر داریم از آنها 
پرس وجو می کنیم. ما از ایرانیان پرسیدیم که آنها کجا 
هستند و امید دارم که آنها جوابی ارائه دهند؛ چراکه 
ناپدیدشــدن آنها عجیب اســت». مدیــر کل آژانس 
بین المللی انــرژی اتمی در جواب به این ســؤال که 
آیا احتمال آن وجود دارد که آژانس پاســخی درباره 
فعالیت های قدیمی تر ایران بگیرد، گفت: «من باید به 
تلاشــم ادامه بدهم. تا این لحظه برای حدود دو سال 
اســت که در این کار ناموفق بوده ایم». او افزود: «قرار 
اســت در آینده ای نزدیک بار دیگــر این گفت وگوها را 
آغاز کنیم». او در پاســخ به این ســؤال که آیا امکان 
دارد این دفعه جواب هایــی دریافت کند، گفت: «ای 

کاش می دانستم».
  تعیین ضرب الاجل غیرعملی است

مدیــر کل آژانس درباره احتمــال حصول توافقی 
دیگر میان ایران و آژانس در ماه آتی گفت: «ما داریم 
تلاش می کنیم تا بر روی مشــکلات برجســته تمرکز 
کنیم. ما سعی نداریم ضرب الاجل تعیین کنیم؛ چراکه 
تعیین ضرب الاجــل غیرعملی اســت. در این فرایند 
تحقیقاتی یک سؤال به ســؤالی دیگر منجر می شود 
و دقیقا نمی شود مشــخص کرد که این فرایند چقدر 
زمان می برد؛ اما برای ما فوریــت الزام دارد. ما تمام 
تلاش مان را می کنیم که تا جای ممکن متمرکز و مؤثر 

باشیم».
  دوربین هــا ایزوله اند؛ اما در مقابــل انفجار مقاوم 

نیستند
گروســی در پاســخ به ســؤالی دربــاره مقاومت 
دوربین های آژانس عنوان کرد: «این دوربین ها آمادگی 
مقابله با زمین لرزه یا انفجار را ندارند. محفظه محکم 
و سنگینی دارند. پوششی قوی دارند؛ اما به هر شکلی 
مقاومت ارائه نمی دهنــد». او در ادامه تصریح کرد: 
«حملات ســایبری علیه ایــن دوربین هــا امکان پذیر 
نیســت؛ چراکه ایــن دوربین هــا ایزوله هســتند. این 
دوربین هــا اطلاعات را ثبت و ضبــط می کنند. زمانی 
که عملیات تمام می شــود، بازرسان ما این اطلاعات 
را دریافت می کنند و به تحلیــل آنها می پردازند. این 
دوربین هــا به هیچ گونه شــبکه ای متصل نیســتند و 
با کابل به هیچ رایانه ای وصل نمی شــوند». گروسی 
تصریح کرد: «دو سوم دوربین هایی که در ایران داریم، 
مرتبط با توافق جامع پادمانی هســتند که تحت همه 
شــرایط اطلاق پذیر هستند. همان طور که گفتم، اجازه 
داده شد که روش های نظارتی اضافی در نتیجه توافق 

فوریه من با ایران نصب شــوند. پس دوربین هایی که 
تحــت تأثیر قرار گرفته اند که کرج نیز بخشــی از آنها 
اســت، مرتبط با توافق ایران و آژانس هســتند. پس 
اساس تجهیزات راستی آزمایی ما دائمی هستند و به 

طور مداوم به فعالیت خود ادامه می دهند».
  با همه طرف های وین در ارتباطیم

مدیــر کل آژانس افزود: «ما با همه طرف های وین 
در همه زمان ها در ارتباط هستیم. ما با ایران، روسیه، 
چین و تروئیکای اروپایی صحبت می کنیم. تأثیر توافق 
ما و ایران بر روی مذاکرات بستگی به نظر هر شخص 
دارد». او افزود: «این اطلاعات برای مذاکرات برجامی 
ضروری اســت؛ امــا این توافــق به دلیــل مذاکرات 
هسته ای شکل نگرفته است». مدیرکل آژانس توضیح 
داد تطبیــق دادن اطلاعــات برای فهمیــدن آنچه در 
ایران می گذرد «سال ها» زمان نخواهد برد و اطلاعات 
ذخیره شــده در کارت های حافظه دوربین های آژانس 
اتمــی در گذر زمان ارزش خود را از دســت نخواهند 
داد. گروســی تأکید کرد آژانس بازرس های دائمی در 

ایران دارد.
  فقط در کرج نمی توانستیم کار لازم را انجام دهیم

گروسی در پاسخ به ســؤالی در این باره که آژانس 
پــس از توافق کــرج، می تواند تجهیزاتش در ســایر 
تأسیســات هسته ای در ایران را ســرویس کند، گفت: 
«این (کــرج) تنها جایی بود که نمی توانســتم در آن 
کاری را که لازم است، انجام بدهیم. در سایر مکان ها 
همه چیــز کم وبیش عــادی بود پس من مشــکلی 
نداشــتم. در کرج به دلیل اینکه دوربین ها نابود شده 
و باید تعویض می شــدند، مشــکل داشــتم. مسئله 
جابه جایــی کارت های حافظه یــا تعویض باتری ها یا 
به اصطلاح سرویس کردن شــان نبود. مشکل این بود 
که باید به آنجا می رفتیم، کارهایی انجام می دادیم و 
دوربین  ها را تعمیر یا جایگزین می کردیم. این مشــکل 
ما بود و به همین دلیل مذاکراتی که متأســفانه ســه 
ماه به طول انجامید، از ماه ســپتامبر آغاز شد و حال 

به زودی کارمان را انجام خواهیم داد».
  نقش دوربین ها در خرابکاری ها مهمل است

گروســی در پاســخ به ســؤال خبرنگاری که ادعا 
می کرد تحقیقات ایرانیان حاکی از این است که درون 
یکــی از دوربین ها چیزی بوده کــه باعث وقوع اقدام 
خرابکارانه شــده، اظهار کرد: «چنین مسئله ای مهمل 
اســت. مهمل اســت که بگوییم دوربین های آژانس 
بین المللی انرژی اتمی بخشی از یک اقدام خرابکارانه 
هســتند. این مسئله اول بود. مسئله دوم این است که 
این دوربین ها هیچ گونه فرســتنده یا امــواج رادیویی 
ندارند که بتوان به آن شــکلی که اتهام وارد شــده از 
آنها استفاده کرد. من تلاش می کنم که خویشتن داری 
کنــم؛ چراکه اینکه کســی بگوید آژانــس بین المللی 
انــرژی اتمی در چنین مســئله ای دخیل بــوده، آزارم 
می دهد». گروســی در پاســخ به این ســؤال که شاید 
کســی که به دوربین ها دسترسی داشــته، کاری کرده 
اســت نیز گفت: «آنچه را که گفته ام به خاطر بیاورید. 
چنین چیزی غیرممکن اســت. هیچ گونه فرستنده ای 
وجود نــدارد و آنها می توانند اینهــا را پیش از نصب 
بازرسی کنند. لحظه ای که کســی بخواهد به دوربین 
دســت بزند و آن را باز کنــد، دوربین همه چیز را ثبت 
می کند. شــما می فهمید که دقیقا چه اتفاقی افتاده و 
چه کسی این کار را انجام داده است؛ پس چنین چیزی 

عملا غیرممکن است».
  اطلاعی درباره اماکن مخفی نداریم

گروســی درباره ادعای برخی کشورها درخصوص 
سایت های هســته ای اعلام نشــده در ایران گفت: «ما 
هیچ اطلاعاتی درباره اماکن مخفی و دیگر جاهایی که 
ممکن است فعالیت هایی در آنها رخ بدهد، نداریم». 
او در پاســخ به اینکه آیا سانتریفیوژهای پیشرفته فردو 
از تأسیسات تولید سانتریفیوژ کرج آمده اند، گفت: «این 

نتیجه گیری منطقی است».

واکنش روابط عمومی وزارت امور خارجه به یک اتفاق 

روایت دیپلمات سابق از اشتباه مخبر در گفت وگو  با «شرق»:
خدشه به موقعیت و توان هیئت های دیپلماتیک ایران

پس از این ماجرا، یک دیپلمات ســابق ایران در نقد اظهارات مخبر به «شــرق» گفت: «روشن است که 
اشتباه قابل توجهی رخ داده و راهی وجود ندارد جز اذعان به آن و تلاش برای اینکه این قضیه درسی شود 
برای جلوگیری از تکرار این گونه موارد. بیانیه وزارت خارجه مبنی بر اینکه ســخنان آقای مخبر یک ساعت 
بوده و کلیپ منتشرشــده بی توجه به ســخنان قبل و بعد و تقطیع شده بوده هم ارزش افزوده ای نداشته و 
مشکلی را حل نکرده است؛ چرا که مهم نیست قبل و بعد این چند جمله چیست. مهم این است اطلاعی 
داده شده که نباید داده می شد». این دیپلمات توضیح داد: «در شرایطی که ایران تحت تحریم است و دوایر 
مربوطه آمریکایی پیوسته مترصد شناسایی و بستن منفذها هستند، آنها هر سرنخی را غنیمت می شمرند و 
با امکاناتی که دارند ممکن اســت هر سرنخی را تا به آخر دنبال کنند و پیامد آن تحریم های جدیدی باشد 
برای نهادها و شــرکت ها». وی افزود: «به علاوه، حفظ موقعیت و توان کارکردی هیئت های دیپلماتیک هر 
کشــوری در خارج بخشــی از امنیت ملی و نیز وجهه و اعتبار آن کشور اســت و هر گونه خدشه ای به آن 
دومینووار می تواند آثار زیانباری داشته باشد». او تصریح کرد: «اطلاعی که به این ترتیب داده شده می تواند 
بــر موقعیت هیئت های دیپلماتیک ایران و مصونیت آنها تأثیر بگذارد و از جمله منشــأ ســختگیری هایی 
توســط دولت های پذیرنده باشد. به علاوه، حفظ و توسعه ارتباطات این هیئت ها با طرف های کاری شان در 

خارج نیز مهم است و ممکن است از این رهگذر دستخوش محدودیت هایی شود».

گروسی درباره توافق جدید با ایران توضیح داد

پیش نویس جدید، نتیجه دور تازه گفت وگوهای وین

آگهی دعوت به افراز              
نظر به اینکه آقای امیر حسین بابایی (با وکالت آقای جواد اسماعیلی به شماره وکالت 
۱۴۰۰۳۲۱۵۱۵۹۰۰۰۰۵۰۹ دفتر خانه ۳۰۰ سرخرود) احدی از مالکین مشاعی پلاک ۱۲۹- 
فرعی از ۱۱۸- اصلی بخش ۲- ثبت محمود اباد واقع در سرخرود طی درخواست وارده 
بشماره ۵۲۱۸.۱۴۰۰ مورخ ۱۴۰۰.۰۹.۰۸ تقاضای افراز حصه و سهمی موکل خویش به 
میزان۳۴۱.۱۷ ســهم مشاع از کل ۳۲۵۰ سهم مشــاع از ششدانگ پلاک مذکور را از این 
اداره نموده و از اعلام آدرس ومحل ســکونت مالکین مشاعی دیگر اظهار بی اطلاعی 
وعجزنموده است لذا به استناد ماده ۱۸ آئین نامه اجرای مفاد اسنادرسمی لازم الاجراء 
به دیگر مالکین مشــاعی( خواندگان افراز ) به اســامی : ۱- جهانگیر شیرزاد ۲محبوبه 
مقدســی ۳- علی ابراهیم زاده ۴-حســام بابایی ۵- سعید عشــریه ۶- رامین محب 
سعادت ۷- محمودصفری خطیر ۸- زهرا حداد حقیقی ۹ - عباس رمضان نژاد کناری 
۱۰- محســن زمانی حمزه کلائی ۱۱- فروزان ابراهیم زاده ۱۲- سید محمد رضا عزیزی 
کناری ۱۳- علی ابراهیمی پوربیشه ۱۴- میثم گودرزیان ۱۵- محمد حسن نوری طارملو 
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عدم حضور مالکان مشاعی مانع از اجرای عملیات افراز نخواهد شد. م الف ۱۲۴۳۷۶۰
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